
صادرات نرم افزارهای ایرانی
 به صرفه شد

رییس کمیس���یون فن���اوری اطلاعات اتاق 
بازرگانی ایران با اشاره به آغاز فعالیت معاونت 
علمی ریاست جمهوری برای ایجاد شرکت های 
واس���طه صادراتی در حوزه فناوری اطلاعات، 
ش���رط حضور ش���رکت های دان���ش بنیان و 
استارت آپ های فعال در حوزه آی تی را تشریح 

کرد.
تس��نیم - محمدرضا طلایی با بیان مساعد 
ش���دن صادرات محصولات نرم افزاری و حضور 
ش���رکت های فعال در حوزه فناوری اطلاعات 
در بازارهای بین الملل���ی اظهار کرد: طی یک 
سال گذش���ته با توجه به افزایش نرخ ارز، اگر 
ش���رکت های دانش بنیان در ح���وزه فناوری 
اطلاعات یا استارت آپهای فعال در حوزه فناوری 
اطلاعات، خودش���ان را به سطحی برسانند که 
اس���تاندارهای بین المللی از جمله قانون کپی 
رایت را رعایت کنند، این ش���رایط برای حضور 
بهتر شرکت های ایرانی در بازارهای بین المللی 
مقرون به صرفه تر شده و شرایط برای صادرات 

محصولات این شرکت ها مساعدتر شده است.
رییس کمیسیون فناوری اطلاعات و ارتباطات 
و اقتصاد رس���انه اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: 
سال ها اس���ت که قوانین مربوطه برای صادرات 
نرم افزار تصویب شده و حمایت های لازم انجام 
گرفته و کمک هایی نیز انجام ش���ده است و در 
اتحادیه صادرکنن���دگان نرم افزار هم آمارهایی 
از صادرات محصولات این حوزه داشته ایم ولی 
متاسفانه قوانین و مقررات فعلی در حوزه صدور 
پروانه صادراتی یا معافیت های مالیاتی با حوزه 
فعالیت های ص���ادرات »آی تی« به ویژه بخش 
نرم افزار و محتوی دیجیتال همگن نیس���ت و 

استانداردهای لازم را ندارد.
وی با بی���ان اینکه ما بای���د از طریق دفاتر 
ایرانیان خارج از کش���ور، فعالیت شرکت های 
نرم افزاری و شرکت های فعال در بخش فناوری 
اطلاعات را گس���ترده تر کنیم گفت: این یک 
واقعیت اس���ت که اس���تارت آپ ها باید دید 
خودش���ان را از مارکت و بازارهای داخلی به 
سمت مارکت های بین المللی گسترش دهند و 
دستگاه های دولتی و معاونت علمی نیز گام های 
اولیه را برای حمایت از حضور این شرکت ها در 

بازارهای جهانی برداشته اند.
طلایی خاطرنشان کرد: گرچه هنوز تسهیلات 
مالی تش���ویقی برای صادرات در حوزه فناوری 
اطلاعات درنظر گرفته نشده ولی ارایه آموزش 
لازم و تدوین قوانین مناسب، می تواند انگیزه 
فعالیت این ش���رکت ها در بازارهای بین المللی 

را ارتقاء دهد.
به گفته عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران، هم اکنون معاونت علمی فناوری ریاست 
جمهوری برای ایجاد شرکت های واسطه صادراتی 
یا مدیریت صادرات در این بخش فعالیت هایی 

را آغاز کرده است.

اعتراض شرکت های اینترنتی
 به »اتهام کم فروشی«

رییس س���ازمان تنظیم مق���ررات ارتباطات 
گفت: پس از انتش���ار گزارش کم فروشی ۵ تا 
۸ درصدی اپراتورهای اینترنت، این ش���رکت ها 
مستندات زیادی مبنی بر عدم کم فروشی ارایه 

کرده  و این مغایرت را جبران کردند.
رگولاتوری - حسین فلاح جوشقانی گفت: 
پس از انتشار گزارش مبنی بر وجود مغایرت در 
بسته های اینترنتی برخی از دارندگان موافقت نامه 
پروانه ارتباطات ثابت و ال���زام آنان به جبران 
خدمات برای مش���ترکان، شرکت های مخابرات 
ایران، پارسان لین ارتباطات، پیشگامان توسعه 
ارتباطات، داده پردازی ف���ن آوا و گروه فناوری 
ارتباطات ش���اتل، این موضوع را در محاسبه 

آستانه مصرف منصفانه در نظر گرفته اند.
وی افزود: ب���ا توجه به اینکه ش���رکت های 
ارایه کننده خدمات اینترنت ثابت خدمات خود 
را به صورت غیرحجمی ارای���ه می کنند، این 
موضوع باید در محاسبه آستانه مصرف منصفانه 
در نظر گرفته ش���ود. بر همین اساس تمامی 
شرکت های ارتباطات ثابت از جمله شرکت های 
فوق در محاسبه آستانه مصرف منصفانه، ۵ تا ۸ 
درصد اعلام شده در نامه رگولاتوری را مدنظر 

قرار داده اند.
فلاح جوش���قانی تاکید ک���رد: لازمه تحقق 
این موضوع، پیاده س���ازی در سیس���تم های 
امور مشترکان اپراتورها اس���ت که با پیگیری 
رگولات���وری به ط���ور کامل در ای���ن هفته 

پیاده سازی خواهد شد.
معاون وزیر ارتباطات با بی���ان اینکه پس از 
اع���لام رگولاتوری اکثر این ش���رکت ها ضمن 
اعتراض به موضوع، مس���تندات زیادی مبنی 
بر عدم کم فروشی به س���ازمان ارایه کرده اند، 
گفت: رگولاتوری نیز این مستندات را بررسی 
و در برخی م���وارد اندازه گی���ری مجدد انجام 
داده اس���ت که نتایج نهای���ی اندازه گیری های 
 جدید نیز ط���ی هفته جاری اطلاع رس���انی 

می شود.
رییس س���ازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی افزود: رگولاتوری ب���ر اجرای الزامات 
به طور دقیق نظارت می کند و اپراتورها نیز به 
منظور جلب رضایت مشترکان و حفظ حقوق 
آنها اقدامات لازم را انجام می دهند. مشترکان 
در صورت مشاهده مغایرت می توانند با تماس 
با سامانه ثبت و پاسخگویی به شکایات ۱۹۵ یا 
مراجعه به سایت cra.ir.195 شکایت خود را 

در این زمینه ثبت کنند.

در آینده نزدیک انجام می شود
اعطای قانونی کارتخوان

 به دست فروشان 
مدیر نظارت بر پرداخت شاپرک از برنامه بانک 
مرکزی و ش����رکت ش����اپرک برای اعطای قانونی 
دستگاه کارتخوان سیار به دست فروشان و خرده 
فروشی های سیار با اطلاعات هویتی حداقلی معتبر 

خبر داد.
ایبِنا - گزارش ها در چند ماه اخیر نشان می دهد 
که بازار  تبلیغات و فروش دستگاه کارتخوان سیار و 
ثابت در فضای مجازی و ارسال پیامک به شهروندان 
بسیار داغ بوده و شرکت هایی خصوصی با شرایطی 
آسان تر از شرکت های پرداخت الکترونیکی اقدام به 
فروش و اتصال دستگاه های مذکور به حساب بانکی 
و شبکه پرداخت می کنند که همین موضوع سبب 
شده تا صاحبان کس����ب و کارهای خانگی، دست 
فروش����ان و حتی افرادی که جواز کسب ندارند، 
به دلیل عدم ارایه کارتخوان از سوی شرکت های 
پرداخت الکترونیکی یا ش����رایط واگذاری از جمله 
انجام حداقل تراکنش به منظور دریافت کارتخوان 
به سراغ این شرکت ها بروند و دستگاهی را با ارایه 
استشهاد خریداری کنند که برخی از این دستگاه ها 
با اطلاعات هویتی افراد دیگر در ش����بکه پرداخت 
ثبت و متصل می شود و هویت آن  با استفاده کننده 

دستگاه مغایرت دارد.
 فروش کارتخوان ممنوع نیست

محمدرضا عباسی درباره فروش دستگاه کارتخوان 
و آگهی هایی در فضای مجازی و ارسال پیامک به 
شهروندان در  خصوص فروش دستگاه کارتخوان 
ثابت و سیار بدون مجوز کسب، گفت: مطابق الزامات 
و قوانین بانک مرکزی و ش����اپرک، فروش دستگاه 
کارتخوان ممنوع نیست و بلامانع اعلام شده است؛ 
در واقع  فروش دستگاه کارتخوان ممنوعیتی ندارد، 
همانطور ک����ه در خارج از ایران فروش دس����تگاه 

کارتخوان مشکلی ندارد.
مدیر نظارت بر پرداخت شرکت شاپرک ادامه داد: 
با توجه به این که در صورتیکه پذیرنده یک دستگاه 
کارتخوان ثابت یا سیار را خریداری کند و صاحب 
دستگاه خواهد بود، دس����تگاه را به خوبی استفاده 
می کند. همچنین کیفیت سرویس پرداخت برای 
مشتری نسبت به استفاده از چند دستگاه دریافت 
شده از سوی ش����رکت های پرداخت الکترونیک به 
صورت رایگان و با استفاده از وثیقه افزایش می یابد؛ 
از سویی دیگر با فروش دستگاه کارتخوان، هزینه 
شرکت های پرداخت و بانک ها را در واگذاری پایانه 
فروش کاهش می یابد و فشار بسیار زیادی که به 
ش����رکت ها و بانک ها در زمینه تامین منابع و ارایه 
دستگاه کارتخوان با هزینه هایی به مراتب کمتر و 

صرفا با وثیقه کنترل می شود.
 کارتخوان بی هویت نداریم

وی درباره هویت اعلامی دستگاه های کارتخوان 
که به صورت ف����روش در اختی����ار پذیرنده قرار 
می گیرد، گفت: دستگاه های کارتخوانی که با روش 
فروش در اختیار پذیرندگان ق����رار می گیرد و در 
شبکه پرداخت فعالیت دارند، دارای هویت هستند 
اما این احتمال وجود دارد که هویت ارایه شده با 
هویت استفاده کننده دستگاه مغایرت داشته باشد؛ 
بر اساس تاکید و قوانین بانک مرکزی و شاپرک، 
هیچ پایانه فروش����ی بدون ارایه ک����د ملی، تاریخ 
تولد، نام پدر و … به عنوان  اطلاعات هویتی به 
شبکه پرداخت متصل و فعال نمی شود اما اگر قرار 
باشد تا دستگاه در حوزه های ممنوعه و غیر قانونی 
فعالیت داشته باشد برخی دستگاه را با استفاده از 
اطلاعات هویتی و حساب بانکی دیگران به منظور 
تسویه فعال می کنند که این مساله تخلف به شمار 
می رود و نباید به دلیل تخلف تمام زمینه را محدود 
و مسدود کنیم اما در همین زمینه بررسی اعتبار 
اطلاعات هویتی و راهکارهایی را در دستور کار قرار 

داده ایم تا  مشکلات رفع شود.
 خرید دس��تگاه کارتخوان توسط دست 

فروشان
عباسی در خصوص آمار میزان استفاده کسب و 
کارهای سالم و کسب و کارهای غیر قانونی از بستر 
فروش دستگاه های کارتخوان، اظهار داشت: واقعیت 
در حوزه واگذاری دستگاه هایی که به صورت فروش 
در اختیار پذیرندگان قرار می گیرد، این است که 
مشخص نیست چند درصد از دستگاه ها در اختیار 
کسب و کارهای سالم  قرار گرفته و چند درصد در 
اختیار بخش غیر قانونی است؛ یکی از مسایل مهمی 
که وجود دارد این است که  کسب و کار سالمی 
همچون کسب و کار خانگی یا دست فروشان قصد 
فعالیت دارد و در همین راس����تا به منظور تسهیل 
فرآیند پرداخت خدمات ب����ا توجه به فقدان جواز 
کسب قصد دارد تا دستگاهی را خریداری کند و با 
توجه به این که کسب و کار خانگی یا دست فروشی 
جرم نیست و فعالیتی حلال عنوان شده از فعالیت 

آن ها جلوگیری نمی شود.
 اعطای قانون��ی کارتخوان به دس��ت 

فروشان
مدیر نظارت بر پرداخت  ش���رکت شاپرک با بیان 
این که در اعطای دس���تگاه کارتخوان به کس���ب و 
کارهای سالم و دارای هویت بدون جواز کسب خلاء 
وجود داشته، تاکید کرد: شرکت شاپرک با همکاری 
بانک مرکزی در راس���تای رفع خلاء دسترسی کسب 
و کارهای سالم دارای هویت به دستگاه کارتخوان و 
استفاده از خدمات شبکه پرداخت اقداماتی را انجام 
داده است و در همین زمینه به زودی به شرکت های 
پرداخت الکترونیک ابلاغ می ش���ود، دست فروشان یا 
خرده فروشی های سیار که دستگاه کارتخوان سیار نیاز 
دارند با یک سری اطلاعات حداقلی صحیح خودشان 
دستگاه کارتخوان دریافت کنند و از اطلاعات هویتی 
سایر افراد یا دستگاه کارتخوان اجاره ای استفاده نکنند 
و مبالغ در حس���اب بانکی خودشان به جای دیگران 
تسویه شود که از این طریق به صورت قانونی دست 

فروشان می توانند کارتخوان دریافت کنند.

New TabNew Tab

پنجره دریچه

وزارت نیرو مطرح کرد:

پیشنهاد تعرفه برق صادراتی برای استخراج بیت کوین

فناوران - محمدجعفر نعناکار، مدیرکل حقوقی سازمان فناوری اطلاعات ایران در توییتر نسبت به خبر درگیری راننده اسنپ و یک مسافر خانم هتاک واکنش نشان داد و نوشت: تا زمانی که 
تاکسی های اینترنتی زیر پرچم یک نهاد ناظر قرار نگیرند بی تردید جامعه از ابعاد مختلف بی دفاع خواهد ماند، یک روز تجاوز و عمل مجرمانه، روز دیگر مسأله تعرض به حریم خصوصی و نشت 

داده ها و امروز جری قانون  شکنانِ مدعی آزادیِ هنجار شکن.

لزوم نظارت
 بر تاکسی های اینترنتی

معاون وزیر نیرو از ارایه پیش����نهاد وزارت نیرو به 
دولت برای محاس����به تعرفه برق استخراج کنندگان 
بیت کوین با تعرفه نرخ صادرات����ی خبر داد و گفت: 
تعرفه برق پرمصرف ها در سال جاری ثابت است اما 
در سال های آتی قصد داریم تعرفه ها را شناور کنیم.

فارس - همایون حائری در پاسخ به این پرسش 
که آیا وزارت نیرو برنامه ای برای برخورد و شناسایی 
مش����ترکانی که از برق ارزیان و یارانه ای کشور برای 
استخراج بیت کوین اس����تفاده می کنند دارد یا خیر، 
گفت: وزارت نیرو پیشنهادی به دولت ارایه داده است 
که افرادی که قصد وارد کردن دستگاه های دست دوم 
به کشور برای استخراج بیت کوین را دارند شناسایی 
شوند و تعرفه برق آنها با نرخ های مناسبی مثل نرخ 

برق صادراتی محاسبه شود.
 تعرف��ه ب��رق صادراتی برای اس��تخراج 

بیت کوین
وی افزود: وزارت نیرو به دولت پیشنهادی داده که 
با تعیین نرخ های مناسبی به این موضوع ورود کنیم. 
یکی از کارهایی که وزارت نیرو می تواند انجام دهد 
این اس����ت که فعلا تعرفه برق صادراتی را برای این 

مشترکان مصوب و سپس برای آنها اعمال کند.
معاون وزیر نیرو در پاسخ به سوال دیگری که چرا 
وزارت نیرو به تازگی بعد از یک سال به فکر شناسایی 
این مش����ترکان و ایجاد تعرفه برق صادراتی افتاده 
است، گفت: از سال گذشته این موارد مطرح بود و در 
سال جاری استخراج کنندگان بیت کوین افزایش پیدا 
کرد. بنابراین وزارت نیرو پیش����نهاد خود را به دولت 
ارایه کرد و اتفاقا چندین بار در کمیسیون اقتصادی 

دولت روی آن بحث و تبادل نظر شد.
 مصرف بالای برق برای استخراج بیت کوین

حائری در ادامه گفت: برای هر رمز بیت کوین 72 
هزار کیلووات ساعت برق مصرف می شود و اگر این 
رشد مصرف ادامه پیدا کند با این شرایط سخت برای 
ایجاد ظرفیت جدید نیروگاهی ما ناگزیر هستیم که 

2 خبر
 دوشنبه 20 خرداد 98

 10 ژوئن 2019
 6 شوال 1440
 شماره 3262

به س����مت ایجاد تعرفه صادراتی برق برای استخراج 
کنندگان بیت کوین حرکت کنیم.

وی در پاس����خ به پرس����ش که در حال حاضر آیا 
مشخص اس����ت که چقدر برق توسط این مشترکان 
استفاده می شود، گفت: نمی توان آمار دقیقی از این 
وضعیت ارایه کرد اما اگر این روند ادامه یابد مصرف 
برق استخراج کنندگان بیت کوئین به 2 هزار مگاوات 

خواهد رسید.
 استخراج بیت کوین در گاوداری ها، مدارس 

و مساجد
معاون وزیر نیرو با تاکید بر اینکه به هر حال برق 
در ایران بسیار ارزان است و سرمایه گذاران بیت کوین 
ایران را بهترین مکان برای فعالیت خود می دانند، ادامه 
داد: اگر کنترل و نظ����ارت برای این مصرف کنندگان 
نباشد مصرف برق این س����رمایه گذاران که اتفاقا در 
برخی گاوداری ها، مساجد و یا حتی مدارس فعالیت 

می کنند به 2۵00 مگاوات می رسد.
 تعرفه شناور برق برای پرمصرف ها

حائری در پاس����خ به اینکه امس����ال سال نخست 
افزایش تعرفه برق مشترکان پرمصرف است و برنامه 
وزارت نیرو برای تعرفه برق پرمصرف ها در سال های 
آتی چیس����ت، گفت: تلاش وزارت نیرو این بود که 
امسال با هدف مدیریت صنعت تعرفه برق مشترکان 
پرمصرف را ۱6 درصد افزایش دهد بنابراین ما باید 

منتظر بمانیم ببینیم که جواب چه خواهد ش����د و 
چق����در می توانیم گروه های پرمص����رف را به خوش 
مصرف ها تبدیل کنیم. وی ادام����ه داد: باید به مرور 
قیمت برق مش����ترکان پرمصرف را افزایش دهیم. 
به هر حال این ۱6 درصد ب����رای تغییر تفکرات نیاز 
بود. بنابراین شناور ش����دن تعرفه ها موضوع تکمیلی 
این برنامه است تا هر مش����ترک پر مصرفی در هر 
 پله ای با توجه به رش����د مصرف تعرفه آنها نیز پله ای

 رشد کند.
 میزان واردات و صادرات برق

معاون وزیر نیرو درباره می����زان واردات و صادرات 
فعلی برق گفت: در حال حاضر به دلیل قوی بودن 
شبکه صنعت برق ایران کشورهای همسایه شبکه برق 
ایران را با کیفیت می بینن����د بنابراین در حال حاضر 
میزان واردات 3۵0 مگاوات و میزان صادرات ۱200 

مگاوات است.
حائری با بیان اینکه امس����ال نیز در تلاش هستیم 
مدیریت مصرف برق را اجرایی کنیم، گفت: رش����د 
مصرف برق به طور میانگین ۵ درصد بود که در سال 
گذش����ته ما با اعمال برنامه های مدیریت مصرف این 
رشد مصرف به 2.۹ درصد رسید و در تلاشیم امسال 

نیز این رشد را به 2.۵ درصد برسانیم.
وی با بیان اینکه افزایش تعرفه برق مشترکان کم 
مصرف از ابتدای اردیبهشت ماه 7 درصد و مشترکان 
پرمصرف از اول خرداد ماه ۱6 درصد افزایش می یابد، 
گفت: مش����ترکانی که ۱0 درصد صرفه جویی کنند 
می توانند 20 درصد هزینه قبل و بعد خود را کاهش 

دهند.
به گفته معاون وزیر نیرو الگوی مصرف برق در حال 
حاضر 300 کیلو وات ساعت است که به طور میانگین 
۹0 درصد مشترکان کش����ور زیر این الگو هستند و 
تنها ۱0 درصد مش����ترکان پرمصرف هستند که باید 
با رعایت مدیریت مصرف خ����ود را به زیر این الگوی 

مصرف برسانند.

همایون حائری معاون 
وزیر نیرو:

 اگر کنترل و نظارت 
برای این مصرف کنندگان 
نباشد مصرف برق این 
سرمایه گذاران که اتفاقا 
در برخی گاوداری ها، 
مساجد و یا حتی مدارس 
فعالیت می کنند به 2500 
مگاوات می رسد

برای هر رمز بیت کوین 72 هزار کیلووات ساعت برق مصرف می شود

ایران؛ کشور کارت بانکی های خالی و بی مصرف!
گفت و گو

این روزها کیف پول هایمان بیش����تر کارت ه����ای بانکی را 
نگه داری می کنند تا پول نقد. کارت هایی که بعضی هایش����ان 
محبوب ترند و بیشتر خریدها و پرداخت هایمان را با یک یا دو 
کارت انجام می دهیم. کارت هایی هم داریم که آنقدر سراغشان 

نرفته ایم که حتی رمزشان را هم فراموش کرده ایم.
ایرنا - بعضی کارها هستند که ناچاریم برایشان شماره کارت 
یک بانک خاصی را داشته باش���یم. مثلًا اگر تأمین اجتماعی 
بخواهد هزینه درمان را به حسابمان واریز کند، باید در بانک 
رفاه حساب داشته باشیم و شماره حساب ارایه دهیم. برای وام 
دانشجویی صندوق رفاه هم باید شماره حساب بانک تجارت را 
اعلام کنیم. اکثر سربازها هم برای دریافت حقوق ماهانه خود، 
باید در بانک سپه حس���اب باز کنند و مبلغ مورد نظر به این 
حساب، واریز خواهد ش���د. اینها بعضی از مواردی هستند که 
باعث می شود تعداد کارت های بانکی مان بیشتر و بیشتر شود.

 سهم هر ایرانی از کارت های بانکی
آخرین آمارهای بانک مرکزی از تعداد کارت های بانکی صادر 
شده، مربوط به نیمه نخست سال ۱3۹7 است. بر این اساس، 
تا پایان شهریور ۱3۹7، 3۴0 میلیون و 6۱۴ هزار 360 کارت 
بانکی در کشور صادر شده است. تهرانی ها با حدود 2۸ درصد 
از این کارت ها بیش����ترین و ایلامی ها با 0.7۹ درصد کمترین 
س����هم را در بین شهروندان اس����تان های ایران دارند. به طور 
متوسط هر فرد بالای ۱۸ سال، نزدیک به 6 کارت بانکی دارد؛ 
اما این تعداد بالای کارت بانکی به ازای هر نفر، الزاماً به معنای 

فعال بودن همه این کارت ها نیست.

 چند درصد از کارت های بانکی فعال هستند؟
شرکت ش����بکه الکترونیکی پرداخت کارت )شاپرک(، در 
گزارش های ماهانه خود، تعداد کارت های بانکی تراکنش دار را 
ارایه می دهد که بر اساس آن، در شهریور ۱3۹7، ۹۱ میلیون 
و ۵۹2 هزار و ۸2۱ کارت، حداقل یک تراکنش در ش����بکه 
داشتند. مقایسه آمارهای بانک مرکزی و شاپرک نشان می دهد 
تنها کمی بیش از یک چهارم کارت های صادر شده یعنی 26.۹ 
درصد از آن ها فعال هس����تند و در مقایسه با جمعیت، به طور 
متوسط ۱.۵ کارت فعال برای هر فرد وجود دارد. حدود 73.۱ 

درصد از کارت های بانکی صادر شده، غیر فعال هستند.
۹7.۴ درصد از کارت های اعتباری صادرشده، 6۱.۵ درصد 
از کارت های برداش����ت و ۹7.۱ درصد از کارت های هدیه و 
خرید، در شهریور ۱3۹7، غیرفعال بوده اند. تعداد کارت های 
بانکی فعال در فروردین ماه سال جاری به ۹6 میلیون و ۹۵۸ 
هزار و ۸۴۹ رسیده است و ۹۴.2 درصد از کارت های فعال را 
کارت های برداشت، تشکیل می دهند. تعداد بالای کارت های 
غیرفعال، ش����ایعاتی را درباره دلایل بروز آن به وجود آورده 
است؛ از س����ودآوری برای بانک ها تا احتمال پولشویی توسط 

برخی افراد.
ایرنا برای اطلاع از درستی این شایعات و همچنین بررسی 
دلایل تعداد بالای کارت های غیرفعال در شبکه بانکی کشور، 
با علی کبیری، رییس کمیس����یون کارت بانک های کشور و 

کارشناس مسائل بانکی گفت وگو کرده است.

هزینه صدور کارت برای بانک ها به صرفه نیست
 در موضوع کارت های غیرفع��ال بانکی، گفته 
می ش��ود درآمدی که بانک با ص��دور هر کارت 
کسب می کند به اندازه کافی جذابیت دارد تا تعداد 
کارت های صادر شده بدون دلیل دیگری افزایش 

یابد؛ این گفته را تأیید می کنید؟
کبیری: هزینه صدور کارت های بانکی از یک سال گذشته 

برای بانک ها دو تا سه برابر شده است. اما هزینه دریافتی از 
مشتریان مطابق دستورالعمل بانک مرکزی و بدون تغییر باقی 
مانده است. به طور میانگین حدود 2.700 تومان از هر مشتری 
برای صدور کارت دریافت می شود؛ در صورتی که بانک باید 
حدود ۴.000 تومان برای ص����دور یک کارت، هزینه کند. در 
حال حاضر اگر کارت PVC در بازار موجود باش����د، هزینه 
جسم آن حدود ۱.200 تومان است. پاکت های پنجره دار، برگه 
راهنما و نیز استهلاک دس����تگاه ها برای صدور آنی کارت در 
شعب، هزینه صدور کارت را افزایش داده و بانک ها انگیزه ای 

برای صدور کارت برای کسب درآمد ندارند.
هزینه صدور کارت بانکی در یک سال گذشته، دو برابر شده 
و به ۴.000 تومان رسیده است در حالی که صدور کارت برای 

مشتری به طور میانگین 2.700 تومان هزینه دارد.

 کارت بیشتر، بانک بهتر؟
 شایعه دیگری که درباره تعداد بالای کارت های 
بانکی صادر ش��ده وجود دارد، امتیازهایی است 
که بانک ها در زمان تشکیل ش��اپرک، دریافت 
می کردند. آیا تعداد بالای کارت های بانکی برای 

یک بانک، مزیت حساب می شود؟
کبیری: اگر موضوع صحبت ما کارت های متصل به حساب 
یا به اصطلاح، کارت بدهی باش����د، تعداد بالای آن می تواند 
به عنوان شاخصی برای نش����ان دادن اقبال مشتری به افتتاح 
حس����اب در یک بانک خاص، در نظر گرفته شود و به دنبال 

افتتاح حساب، کارت صادر می شود.
نوع دیگر، کارت های هدیه و خرید هس����تند. این کارت ها 
مزیت بالایی برای بانک ها دارند. نرخ سودی که به آنها تعلق 
می گیرد صفر است و متصل به حساب نیست. به طور کلی این 
کارت ها از دو جهت برای بانک ها به صرفه هس����تند. بانک هم 
مبلغ جسم کارت را دریافت می کند، هم سود رسوب پول را 
می گیرد و از طرفی، مبلغ آن هم قابل برداشت نیست؛ بنابراین 
مصرف مبلغی که در کارت است، به مرور زمان اتفاق می افتد 
و در نتیجه، سود بیش����تری برای بانک ها دارد. بانک ها تلاش 
می کنند شرکت ها و سازمان ها را برای استفاده کارکنانشان از 
این کارت ها ترغیب کنند و این مورد می تواند یکی از دلایل 

تعدد کارت های هدیه و خرید باشد.
آخرین نوع، کارت اعتباری است که پس از سال ها، مساله 
آن در کشور حل نشده است. این کارت ها، سهم بالایی بین 
کارت های صادر شده ندارد، چرا که هزینه تمام شده پول، برای 
بانک ها بالای 20 درصد است و نمی توانند کارت اعتباری با 
نرخ ۱۸ درصد صادر کنند و انگیزه ای برای صدور این نوع کارت 
ندارند. با این حال، در اکثر کشورها بعد از پول نقد، کارت های 
اعتباری بیش����ترین گردش را دارند. در ایران، کارت اعتباری 
مدتی با مساله عقود مواجه بود که این مساله با تغییر از فروش 
اقساطی به مرابحه حل شد. ولی امروزه مساله این است که 

نرخ تمام شده پول برای بانک ها، بالای ۱۸ درصد است.

 پولشویی با کارت های بانکی
 برخی می گویند تعداد بالای کارت های بانکی، 
راه را برای پولشویی باز می کند؟ کارت های بانکی 

می توانند چنین کارکردی داشته باشند؟
کبیری: تعدد در کارت هایی که متصل به حساب و سپرده هستند 
نمی تواند مساله پولش���ویی را به دنبال داشته باشد، اما اگر بانک ها، 
دستورالعمل ها و فرآیندهای بانک مرکزی را در مورد کارت های هدیه 

و خرید رعایت نکنند، این کارت ها می توانند منشأ پولشویی شوند.

 چرا این همه کارت داریم؟
 سازوکارهای بانکی و نحوه فعالیت بانک ها در 
افتتاح حس��اب و صدور کارت می تواند به عنوان 
علت س��رانه بالای کارت های بانکی و سهم قابل 

توجه کارت های غیرفعال، مطرح باشد؟
کبیری: برای هر حساب سپرده، یک کارت صادر می شود. 
اما ش����ما می توانید در هر تعداد بانک، حساب سپرده داشته 
باشید یا در یک بانک، چندین سپرده داشته باشید و به ازای 
هر کدام از آنها هم یک کارت داش����ته باشید. اینجاست که 
لازم است محدودیت تعداد حساب سپرده ایجاد شود. کارت، 
روی سپرده صادر می شود و اگر بانک ها و بانک مرکزی روی 
تعداد سپرده ها محدودیت اعمال کنند و هر مشتری با شماره 
مشتری خود حداکثر بتواند یک سپرده کوتاه مدت، یک سپرده 
بلندمدت و یک سپرده قرض الحسنه داش����ته باشد، در این 
صورت، سه کارت برایش صادر می شود. اما بانک ها به دلایل 
مختلفی، سپرده های گوناگونی تعریف می کنند و سپرده های 
متعدد، کارت های متع����دد را هم به دنب����ال دارند. تعریف 
سپرده های متعدد، به دلیل این اس����ت که بانک می خواهد 
آمارهای خود را بالا نشان دهد.دلیل دیگر، 3۴ تا 3۵ درصد 
از جمعیت بالای ۱۸ سال کشور است که سپرده بانکی شان 
موجودی ندارد و در نتیجه کارت های صادر ش����ده برای این 
سپرده ها، فاقد تراکنش هس����تند و جزو کارت های غیرفعال 
محسوب می ش����وند و همین آمار، بخش بزرگی از کارت های 

صادر شده را در دسته کارت های غیرفعال قرار می دهد.

 هزینه کارت های بانکی برای اقتصاد و محیط زیست
 در این ش��رایط، چه راه حلی برای بازگرداندن 
تناس��ب بین تعداد کارت های بانکی و جمعیت 

کشور وجود دارد؟
کبیری: در حال حاضر اگر می خواهیم به اقتصاد کشور کمک 
کنیم و محیط زیست را هم در نظر بگیریم، می توانیم تاریخ 
انقضای کارت های بانکی را از سه سال، به پنج سال برسانیم. 
افزایش دو ساله اعتبار کارت ها، مش����کلی برای نظام بانکی 
کشور ایجاد نخواهد کرد. این روش مسائل محیط زیستی را 
لحاظ می کند؛ چرا که کارت های PVC   به ۱00 سال زمان 
برای جذب در محیط زیست نیاز دارند، در نتیجه این بهترین 

پیشنهاد برای شرایط فعلی است.
اگر هزینه ای را که صدور کارت ها به اقتصاد کشور تحمیل 
می کند، در نظر بگیریم و قبول داش����ته باشیم که در جنگ 
اقتصادی قرار داریم و در حال خرید کردن از افرادی هستیم 
که مقابل ما ایستاده اند؛ این پیشنهاد، پذیرفتنی است. علاوه 
بر این، با دو سال تمدید کردن اعتبار کارت ها، نظام بانکی با 
هیچ تهدیدی مواجه نخواهد شد. راه حل دیگر نیز، محدودیت 
تعداد سپرده ها توسط بانک مرکزی و بانک هاست که می تواند 

بر تعداد کارت های صادر شده مؤثر باشد.

PB


